

## **Referat Lokalbestyrelsesmøde**

**Mandag den 10. juni kl. 9.00 – Fredenshjem mødelokale Vest i stueetagen**

**Deltagere: Bestyrelse, suppleanter og Marianne Bager**

**Afbud: KE**

*Marianne Bager er inviteret til vores kommende bestyrelsesmøder som observatør.*

### **Pkt. 1**

#### **Velkomst**

Alle klarer det sædvanlige

Kort præsentation af deltagerne

#### **Bemærkninger**

**Morgenmaden smagte som sædvanlig godt**

**Vi præsenterede os kort, Så Marianne (MB) kunne høre hvem hun var i stue med**

**MB præsenterede sig selv – uddannet jurist, gået på pension, mm.**

**MB præciserede at hun ikke havde lovet noget men var åben og nysgerrig, MB deltager i vores møder med samme rettigheder som vores suppleanter, og kan sige fra.**

### **Pkt. 2**

#### **Referat af 6. maj**

Er der nogen der har ønsker til supplerende oplysninger på ”manual til storsskærm”

#### **Beslutninger/bemærkninger**

**Manualen er OK og dækkende**

Er der yderligere bemærkninger til referatet, som ikke bliver behandlet under de næste punkter

#### **Beslutninger/bemærkninger**

## Ingen yderligere bemærkninger

### Pkt. 3

#### Siden sidst

Vi har i sidste uge rundet medlem nr. 1 million

#### Beslutninger/bemærkninger

#### OK

*Landsbestyrelsen informerer*

Møde 30. april

Magtanvendelse i serviceloven

ÆS er kommet med en kraftigt høringssvar mod brug af magtanvendelse i serviceloven – bl.a. skulle det være lovligt at indelåse plejehjemsbeboere med demens i op til 10 timer i døgnet

*2. maj er der indgået politisk aftale hvor forslaget er fjernet*

Ældrereformen er vedtaget og skal nu udmøntes

ÆS har påvirket med hensyn til følgende punkter

- Selvbestemmelse for den ældre
- Kontinuitet og faste tværfaglige teams
- Klar forventning til samarbejde med pårørende

Der er udarbejdet et kort og letforståeligt materiale til lokalafdelingerne, så kommunen kan holdes op på ovenstående punkter

Der blev drøftet civilsamfundets inddragelse, herunder bekymringen for, hvor meget de pårørende skal inddrages.

ÆS skal udarbejde et notat om, hvad pårørende kan og ikke kan

ÆS har allerede påvirket aftalen på følgende punkter vedr. pårørende

- Pårørende skal anerkendes og ses som en ressource i at skabe klarhed om den ældres ønsker og behov
- Klar forventning til etablering af samarbejde i forbindelse med tildeling af hjælp

- Pårørende skal have tilbud om afløsning og aflastning, hvis de passer en ældre med nedsat funktionsevne

Der blev opfordret til at ÆS generelt drøfter, hvor meget og hvad frivillige må bistå med som følge af ældrereformen.

FL opfordrer til at hele afsnittet om Ældrereformen gennemlæses – kan findes via nyhedsbrev uge 19

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Forbavselse over næsten ingen mediedækning af magtanvendelse, forslaget er fjernet**

**Ellers ingen bemærkninger**

### *Frivilligportalens nyhedsbreve – **Frivillignyt***

Frivilligportalens nyhedsbrev har fra uge 21 ændret navn til Frivillignyt

Uge 19

Kampagnefilm for bedre pension – hvad mener I

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Enkelte havde ikke set filmen – den deler vandene, men er et positivt indslag**

Henriette Ravn er ansat som ny økonomichef pr. 3. juni – henriette kommer fra en lign. Stilling i Kirkens Korshær.

### **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

Fælles rekrutteringsuge i uge 40

FL har bestilt materiale fra sekretariatet - Vi skal finde ud af hvordan vi vil markedsføre os i ugen – vi skal have forslag på bordet

Vi kan f.eks. bruge grillvognen – andre forslag

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Vi stiller op foran Brugsen fredag den 4. oktober – alle bedes reservere dagen fra middag til aften**

**FL kontakter Brugsen**

## **Vi har pølser og sodavand gratis som trækplaster**

Uge 19 Extra

Pressemeddelelse om rimelig pension – skal vi gøre noget lokalt

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Vi gør ikke noget**

Uge 20

Vidensindsamling i Fælles indsats

Vi tager det op i KOU på mødet den 18. juni – FL er ikke positiv og i hvert tilfælde ikke tovholder

Hvad mener I

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Ikke de vilde tilkendegivelser – men det er også KOU stof**

Kursus Stærke og tillidsvækkende relationer i Besøgstjenesten

IL og KP er tilmeldt

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Dejligt – lyder spændende**

Nyt Booking system er sandsynligvis på trapperne – der har været kørt test ultimo maj

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Kommer først primo 2025**

Uge 21

Ældretelefonen går i luften

Ældretelefonen er en anonym samtalelinje, der åbner 3. juni

Den er tænkt på samme måde som Børnetelefonen, hvor ældre kan henvende sig hvis de f.eks er ensomme, hvis der er sygdom, private problemer med familie og venner mm.

Skal vi have en lokal pressemeddelelse – skabelon findes

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Besluttet i KOU**

Dialogmøder i maj – MH og FL informerer

### **Beslutninger/bemærkninger**

**Mødet kørte – naturligt nok på Ældrereformen – og på den indflydelse vi forsøgte og få på den endelige lov**

**Vi mister hvert år 6% af vores frivillige på landsplan – det er ikke et stort tal - men alle vi ikke mister af naturlige årsager er en for meget – Der er udarbejdet et spørgeskema som sendes til de frivillige der stopper og lokalafdelingerne orienteres om årsagen**

**VI mener ikke vi har problemer med at fastholde frivillige**

Uge 22

Vi er i 2024 vokset med 26.000 medlemmer og har netop rundet millionen. Vi får en stor tak fra både Bjarne Hastrup og Birger Rasmussen – da det er vores alle sammens fortjeneste

### **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

Vi har fået ny foreningskonsulent i vores område Tine Ørnebjerg Pedersen – Tine kommer fra Coop

### **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

*Distriktet*

Der er indkaldt til formandsmøde den 12. juni på Søgården, hvor også næstformænd og ældrepolitiske kontaktpersoner kan deltage

Vi må melde afbud da vi har tur til Baldersbæk

### **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

Jeg har fortalt Bodil at det er uheldigt at så mange møder i Distrikt 4 bliver aflyst af forskellige årsager – og at jeg slet ikke forstod aflysningen af mødet for nye bestyrelsesmedlemmer og kontaktpersoner blev aflyst – da disse kurser er vitale

Jeg fortalte også at vi var kede af at der var max på antal deltagere fra en lokalafdeling

Begge ovennævnte er med til at svække interessen for distriktets kurser

### **Beslutninger/bemærkninger**

#### **Der var enighed om det ærgerlige i aflysningerne og mulige årsager til svag tilmelding**

#### *Frivilligråd*

Vi har haft evalueringsmøde i Frivilligrådet

Der manglede kun enkelte §18 evalueringer

Vores blev godkendt, men med kommentarer om at der var meget der skulle læses – jeg pointerede at vi iht. aftale ikke kunne gøre det mindre, hvis det skulle belyse hvad vi havde brugt pengene til

### **Beslutninger/bemærkninger**

#### **OK**

Der kommer nye kriterier for at søge §18, fordi der er kommet en ny Børnelov som også skal dækkes af de nuværende midler fra serviceloven

Det får som jeg ser det ingen reel betydning for os

### **Beslutninger/bemærkninger**

#### **OK**

#### *Koordinationsudvalget*

Vi har møde den 18. juni – hvor Bodil Stål og Kirsten Dyrholm deltager i en del af mødet

Vi har rigtig mange spørgsmål til dem – meget centreret om den nye Ældrereform

Vi er nemlig meget opmærksomme på at loven vil komme til at indeholde meget kan i stedet for skal fra kommunens side

Vi har faktisk en god kommune men økonomien kradser – der skal igen spares.

### **Beslutninger/bemærkninger**

#### **OK**

Vi skal også debattere vores holdning til den i Nyhedsbrevet i uge 20 omtale af Fælles indsats

## **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

Og så skal vi blive enige om, om vi skal have et fællesarrangement i Vejen – og hvis hvor og hvem skal underholde

Vi har alle 4 lokalafdelinger afholdt haft et arrangement (KOU arrangement) – det sidste i Brørup en økonomisk skuffelse (for få deltagere

I Vejen er problemet – at Troldesalen er dyr og på Knudepunktet kan der kun være 150 ved borde  
Hvad mener I

## **Beslutninger/bemærkninger**

**Vi går ind for ikke at lave fællesarrangementer**

*Det helt lokale*

Demenskonsulenterne har lavet en ny folder til ”Glad Motion”, som IP har godkendt

## **Beslutninger/bemærkninger**

**Folderen ser spændende ud – godt arbejde**

Opsamling fra Frivillighedsdag i de 4 aktivitetshuse – Vedhæftes

Er I enige

## **Beslutninger/bemærkninger**

**Der var kun den kommentar – om FL havde spurgt DH om de har fået noget ud af det – men vi er jo heller ikke den primære målgruppe**

Fredenshjem vil 18. marts 2025 gentage Borgernes eftermiddag – DH håber vi vil deltage.

Hvis vi skal – og det skal vi nok . skal vi være mere interessante end i år – Har I ideer

## **Beslutninger/bemærkninger**

**FL meddeler DH at vi deltager**

**Vi skal gøre vores lille stand mere spændende end sidst**

IL og FL deltager i Pårørende konference i Snorresgade den 4. juni – FL refererer mundtligt på mødet

## **Beslutninger/bemærkninger**

### **Notat fra Pårørende konference 4. juni 2024**

**Pårørende ved ikke, hvad de har krav på, både i forhold til sig selv og den ældre/syge.**

**Hvem skal man kontakte?**

**Der er et ønske om, at hjælpen arbejder i teams.**

**Rådgivningen kan besøge lokalafdelingerne og afholde oplæg om emnet. Har været i Varde.**

**Rådgivningen har en lukket Facebook-gruppe pårørende kan tilmelde sig.**

**Rådgivningen oplever pressede pårørende med komplicerede emner.**

**Fuldmagter bortfalder ved dødsfald, bortset fra adgang til dødsårsag.**

**Pårørende har ret til inddragelse i pleje/behandling.**

**Procenten for hjælp fra pårørende er steget fra 84 – 94%, dvs. de pårørende er mere involveret.**

**Dk ligger nederst i statistik om ønsket i, at pårørende giver pleje/hjemmehjælp.**

**Århus kommune har udarbejdet ”Grundprincipper for samarbejdet” Ligger på Center for Pårørendesamarbejde´s hjemmeside.**

**70% af de pårørende fortæller, at de har ingen eller meget lidt kontakt med hjemmehjælpen.**

**Ønske om, at kommunen skal række ud og kontakte de pårørende tidligt. De pårørende skal ikke pleje, men være i dialog med medarbejderne.**

**De pårørende kender historien bag, særheder m.v. Dette kan gavne de ansattes indsats.**

**De pårørende skal have indsigt i, hvordan og hvem man kan kontakte i forhold til de enkelte situationer.**

**Udsagn fra en pårørende, der nu har mistet sin mor efter demens: Det har været en mærkelig sorgproces. Hun mistede nu, men føler egentlig hun mistede for flere år siden.**

**I forløbet var man ikke opmærksom på symptomerne på faderen. Efter mors død kollapsede han. Undersøgelse og indlæggelse påviste en Parkinson, så nu fortsætter pårørende rollen.**



**Der er ikke overskud, ikke pauser til at tage sig tid til psykologhjælp.**

**Et ønske om en køreplan for pårørende. Hvem gør hvad, hvem har ansvaret for hvad.**

**Pia Kjærsgård: Pårørende har ingen rettigheder. Hvis kommunen fremover ikke kan finde ud af at arbejde med det frie ansvar ældrereformen giver, så skal ansvar/arbejdet fratages og pengene øremærkes.**

**Bjarne Hastrup: Et statsligt rådgivningscenter kan hjælpe kommunerne i gang med rådgivningscenter. Små kommuner kan samarbejde om et center**

**Pårørende skal have rettigheder.**

**Forebyggelsessamtalerne er ikke længere et krav.**

**Virkingen af ældrereformen bør evalueres efter noget tid.**

**Der vil komme minimumskrav i reformen.**

Vi har haft et ekstraordinært bestyrelsesmøde i Datastuen – den 6. maj

Dagsordenen var primært et indlæg fra BJ

Vigtigt – Datastuen vil gerne have et samarbejde med Brørup Medienet – men:

- BMN må gerne henvise til datastuens telefonnr.
- Datastuen vil ikke være en slags ansat i BMN
- Datastuens frivillige bestemmer selv om de vil være med til at installere f.eks. nye programflager og routere – der er pt. 3 der vil
- Der er lavet et dokument – hvor borgeren skriver under på at installering er på borgerens ansvar – kan selvfølgelig også bruges ved andre opgaver

Andet vedr. datastuen

Der er været et møde, hvor såvel Rødding, Vejen, Holsted og Brørup var repræsenteret

De vil oprette diverse kurser for alle 4 steder med lokale undervisere – spændende

FL er blevet kontaktet af AOF - som vil tilbyde gratis IT- kurser – FL har foreslået BJ at vi afholder et møde, hvor detaljerne kan gennemgås – så vi kan se om det er noget

**Beslutninger/bemærkninger**

**Spændende**

FL vil gerne at både FM og FL får ny opdateret liste - når grillvognen udlejes

## **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

FL griller den 12. juni i Baldersbæk

FM griller den 24. juni på Lundtoft – der skal spises 11.30

FL griller til sommerfest hos HW 5. juli

## **Beslutninger/bemærkninger**

**OK**

FL har talt med FJ – han er ikke uinteressert i nr 2 for LJ

Hvad mener I – ikke mindst LJ og KE

Kunne evt. også være ÆS Facebook

## **Beslutninger/bemærkninger**

**FL kontakter FJ vedr. møde primo juni**

Registrering af nye frivillige JM + FJ – IT Hjælp og undervisning

Er LM stoppet som læsetante – er stoppet som hjælp på Lundtoft

## **Beslutninger/bemærkninger**

**KE skal oprette FJ som IT underviser og nr 2 for LJ**

**Vi opretter MB som frivillig suppleant**

Allerede på vores næste møde 5. august skal vi have forslag klar til program 2025

Skal jeg lave en kalender med de ting vi ved og allerede har aftalt

Vi har brug for alle er kreative og fremkommer med forslag senest på mødet – gerne før

## **Beslutninger/bemærkninger**

**FL Laver et oplæg til program 2025 med kendte aktiviteter**

**Alle kommer med forslag til ture og arrangementer**

**Vi nedsætter et udvalg bestående af KE, HW, FL til at lave aftaler, planlægning og tekster til program 2025**

**Pkt. 4.**

**Vision 2030**

Da vi har en omfattende dagsorden - tager vi punktet til sidst hvis vi har tid

- Fremtidig opbygning
- Frivillige til bestyrelsesarbejde
- Frivillige til ældrepolitisk
- Ældreloven skal løses lokalt
- Kurser og hjælp til det ældrepolitiske
- andet

**Beslutninger/bemærkninger**

**Udsat til næste møde**

**Pkt. 5**

**Økonomi**

HW udsender budgetopfølgning mm.

Er der spørgsmål

**Beslutninger/bemærkninger**

**HW orienterede om mulige divergenser i budgettet pga. onlinebooking**

**Pkt. 6**

**Nyt fra bestyrelse og suppleanter**

*Jeg vil som sædvanlig gerne have jeres indlæg statusrapport som word-fil*

ÅK

Vi er 1298 medlemmer – der er kommet 6 nye siden sidste møde

KE

Vi er 145 frivillige

DQ

Ferie fra næste uge og 14. dage frem - afleverer tilmeldingstelefonen torsdag til IL

**Pkt. 7**

**Nyt fra kontaktpersoner og koordinører**

*Jeg vil som sædvanlig gerne have jeres indlæg statusrapport som word-fil*

Vi skal have en kort statusrapport fra alle koordinører og kontaktpersoner – dem der ikke er repræsenteret på mødet, sender til hhv. MH og FL

FL

Gennemgik status på Datastuen – se under pkt. 3

Arrangementsudvalg fungerer godt – Ingen har hørt andet

Tovholderne siger de er glade for arbejdsplanen og benytter den til egne arrangementer

KP

Vi har 23 besøgsvenner og 22 er i gang

Vi mangler en rimelig velfungerende mand til AJ

Vi har 4 værter på venteliste

Vi kan søge hvis vi får Facebook op at stå

IL og AP er startet hos nye besøgsværter

MH

SH-Kontaktperson.

Kamma og Mette har deltaget i erfamøde hvor David Vincent Nielsen fra ÆS  
havde et godt foredrag om ensomhed.

Hvordan kan man afhjælpe ensomhed?

Eksempler: Inviter en ensom med til et arrangement – byde deltagerne velkommen ved ankomst –  
bede deltagerne om ikke at sætte sig sammen ved kaffebordet

Bordet rundt: Opfordring til at bestyrelsen har en handleplan, hvis en frivillig ikke magter opgaven  
længere.

Generationsmøder.

Vi er pt. 11 læsetanter- onkler. LM er stoppet pga en øjensygdom.

Vi skal gerne have fundet et par nye – forhåbentlig hvis vi kommer på facebook kan det måske give  
noget.

Vi holder erfa/afslutningsmøde den 25/6

Også her kan vi bruge Facebook til rekrutring

HW

Bisiddere

Der har været et par opgaver siden sidst.

Lene Frankov har været ude for at hjælpe et medlem med indberetning til Skattestyrelsen  
I f.m. med mandens dødsfald. En svær opgave da parret har indtægt fra udland, og konen  
var ikke inde i noget som helst. Henviste til hjælp fra en revisor. Ingen hjælp at hente ved  
Skattestyrelsen.

Den 17.06. er der ledsagerhjælp til en, der skal på Esbjerg Sygehus. Transport med Falck,  
hvor der ingen problemer er med, at få bisidder med i vognen.

Nyt fra KM Lundtoft

Se sidste mødereferat

Vågetjeneste MT

FL skal hilse fra Camilla – som fortalte at du havde gjort det fantastisk og hun ville bruge dig igen

FL vil gerne have et kort halvårs overblik

Skubbere og Glad Motion IP

MH taler med IP og får lavet et kort halvårs overblik

## **Pkt. 8**

### **Evaluerings**

Søndag den 12. maj – Keld og Hilda

Vil HW lave et regnskab for arrangementet

#### **Beslutninger/bemærkninger**

**Rigtig god og professionel underholdning – desværre for få deltagere**

Onsdag de 22. maj – Havevandring

#### **Beslutninger/bemærkninger**

**Fantastisk flot park – svært at høre hvad der blev fortalt**

**Rigtig god forplejning – dog var pølseskindet lidt sejt**

Søndag den 26. maj – Erik Grip

#### **Beslutninger/bemærkninger**

**Fantastisk professionel underholdning med en blanding af kendte og gode ukendte Erik Grip melodier**

Søndag den 9. juni – Leif Maibom

#### **Beslutninger/bemærkninger**

**Lidt skuffende – vi havde forventet en sjovere Leif (Thorleif) – og ikke så mange årstal og snak om økonomi**

## **Pkt. 9**

### **Kommende arrangementer**

*FL aflevere plakater til alle nedenstående arrangementer i denne uge– hvis der skal være plakater*

Onsdag den 12. juni – Baldersbæk Plantage

Tovholder KE

Hjælper UW

Grill FM

Indkøb FL

Plakater

Nyhedsbrev

### **Beslutninger/Bemærkninger**

#### **Kontakt FL hvis spørgsmål**

Fredag den 21. juni – Cirkusrevy mm

Tovholder HW

Hjælper KP

Er alt tjekket og på plads

### **Beslutninger/Bemærkninger**

#### **HW undersøger nærmere – alt er på skinner**

Søndag den 7. juli – Banko

Tovholder DQ

Hjælpere KK, SM, KE, UW

Lokalt nyhedsbrev KE

?

### **Beslutninger/Bemærkninger**

Søndag den 21. juli – Ole Vase

Tovholder KP

Hjælpere LSA, NPP, KM, HCT

Lokalt Nyhedsbrev KE

Plakat ÅK/FL

Skal vi lave fri adgang?

Othellolagkage

### **Beslutninger/Bemærkninger**

**Der er gratis adgang og othellolagkage**

**Husk at lykønske Ole – FL gør det hvis han er hjemme**

Søndag den 4. august – Frank Schmidt Hansen

Tovholder FL

Hjælpere IL, BK, EM, JM, ES

Lokalt Nyhedsbrev

Plakat

### **Beslutninger/Bemærkninger**

**OK**

Onsdag den 14. august – Grilltur

Tovholder HW

Hjælpere IL, AMM, KP, NPP, KMP

Grill FL, FM

Opvask IL, KP, NPP (Fredenshjem)



Indkøb Eftermiddag HW – Kaffe og Kage

Indkøb Grill FL – Kød, salat og drikkevarer

Returvarer HW

Lokalt Nyhedsbrev

Plakat

**Beslutninger/Bemærkninger**

**Alt på skinner**

Søndag den 18. august – De Lystige Sømænd

Tovholder JB

Hjælpere TB, GE, HE, ES, BK

Lokalt Nyhedsbrev

Plakat

**Beslutninger/Bemærkninger**

**Pkt. 10**

**Eventuelt**

**Næste møde 5. august kl. 9.00**